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سانحه هواپیمایی اوکراینی

برادر خوب ما 

شرم بر شما!

دیپلماسی سیاسی و اقتصادی 

تکذیب ابطال حکم 

یعنی زندگی مثل آدمیزاد

۱۰ سال تبعید و ۶ سال حبس 

۲۵ کسب وکار 

بانک های ناسالم 

کتمان درآمد 

اخبار ویژه ...

سیاسی

محمــد دهقان، معاون حقوقی رئیس جمهور در مورد شــکایت کانادا، 
سوئد، اوکراین و انگلیس علیه ایران گفت: اکثر مسافران هواپیمای اوکراینی 
اتباع جمهوری اســامی بودند، به همین دلیــل در مورد موضوع هواپیمای 
اوکراینی، جمهوری اسامی متولی کار است. از طرفی همه اقدامات لازم را 
برای اتفاقی که رخ داد به انجام رســاند. دهقان با تاکید بر محاکمه کسانی که 
آن خطا را مرتکب شدند و هواپیمای اوکراینی را در اثر شلیک اشتباه موشک 
ســاقط کردند، تشــریح کرد: به عنوان معاونت حقوقی این مساله را پیگیری 
کردیم، از طرفی با سازمان قضایی نیروهای مسلح جلسه گذاشتیم و خواستار 
تسریع در صدور حکم متهمان هواپیمای اوکراینی شدیم؛ عاوه بر آن، برای 
پرداخت خسارت به اولیای دمِ افرادی که جانشان را از دست دادند اقداماتی 

انجام شد و برخی از اینان آمدند و خسارتشان را دریافت کردند.

مهر نوشــت: جلسه شــورای مرکزی ائتاف نیرو های انقاب اسامی با 
حضور اکثریت اعضای حقیقی و حقوقی برگزار شد. در ادامه نشست شورای 
مرکزی ائتاف نیرو های انقاب اســامی، حدادعادل با اشاره به مواضع اخیر 
محمدرضا باهنر دبیرکل جامعه اسامی مهندسین و انتقادات صریحی که وی 
به عملکرد و موضع گیری های جریان اصاحات داشت، گفت: از باهنر که در 
این ایام با نقطه زنی دقیق نقشه جریان اصاحات برای تحریم انتخابات را ناکام 
گذاشت و با موضع گیری شفاف سناریو های برخی رفوزه شدگان سیاسی علیه 
نظام و انقاب را برما کرد، تشکر می کنم. وی گفت: این هجمه ها نشان دهنده 
این اســت که تحلیل برادر خوب ما باهنر توانست شرط گذاری های موثرین 
در فتنه نظیر آقایان حجاریان و … برای نظام و جمهوری اســامی ایران را از 

بین ببرد .

نماینده مجلس به اظهارات اخیر مصطفی میرســلیم پاســخ داد. جال 
رشــیدی کوچی در توییتی نوشت: آقای میرسلیم و دوستان همفکرش خوب 
بدانند توهین به ســاحت رهبری آن زمانی اتفاق افتاد که شــما برای رسیدن به 
اهدافتان، شان و جایگاه عالی ترین مقام کشور را در حد یک پراید یا یک گوشی 
موبایل و ... تنزل دادید و با کام و رفتار ناصوابتان تاش کردید مردم و رهبری 

را مقابل هم بگذارید؛ شرم بر شما

خطیب نماز جمعه تهران با بیان اینکه عضویت ایران در پیمان شانگهای 
نقطــه عطفی در کارنامه دولت ســیزدهم بود، گفت: بحمــدلله این دولت در 
دیپلماســی سیاسی و اقتصادی سیاســتی متوازن، بدون آنکه به شرق یا غرب 

وابسته باشیم، پیش برد.

در حالی که مطالبی درباره ابطال حکم مدیریت رئیس ســازمان اداری و 
استخدامی با رای دیوان عدالت اداری منتشر شده، روابط عمومی این سازمان، 
آن را شــایعه خواند. اخیرا  برخی ســایت های خبری به نقل از یک حقوق دان 
و فعال سیاسی و اجتماعی از ابطال حکم انتصاب میثم لطیفی – معاون رئیس 
جمهور و رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور – با صدور رای دیوان عدالت 
اداری خبر داده بودند. این در حالی اســت که روابط عمومی ســازمان اداری و 
استخدامی کشور در پی انتشار این اخبار اعام کرد که تا کنون هیچ گونه رایی 
در این خصوص اباغ نشــده اســت و لذا هیچ ابهامی در نحوه مدیریت این 

سازمان وجود ندارد.

علی ربیعی گفت: برجام نه کاغذپاره بود و نه بشــکه نفت؛ برجام یعنی 
زندگی مثل آدمیزاد، برجام یعنی حد فاصل امید به آینده، بخشی از وقایع خیابانی 

سال ۱۴۰۱ ناشی از ناامیدی بعد از برجام و انتخابات ۱۴۰۰. 

شــرق نوشت: وکیل یکی از بازداشت شدگان حوادث سال گذشته که به 
محاربه متهم شده بود، خبر از تایید حکم تبعید و حبس موکلش توسط شعبه 
۳۹ دیوان عالی کشــور داد. حامد احمدی، وکیل ســهند نورمحمدزاده درباره 
آخرین وضعیت پرونده موکل خود، اظهار کرد: »حدود ۱۰ روز پیش، شــعبه 
۳۹ دیــوان عالی کشــور برای پیگیری نتیجه پرونــده مراجعه کردم. گفتند که 
حکم را صادر کرده ایم، ولی نمی توانیم بگوییم چه چیزی است و برای اطاع 
از جزئیات حکم، به شــعبه ۲۶ دادگاه انقاب مراجعه کن.« او با بیان اینکه »در 
سنوات اخیر، وضعیت به این شکل شده که آراء توسط دادگاه انقاب به اطاع 
ما می رســید«، گفت: »چند روز بعد برای اطاع از حکم دیوان عالی کشور، به 
شــعبه ۲۶ دادگاه انقاب مراجعه کردیم، گفتند حکم به اجرای احکام ارجاع 
شده است..« این وکیل دادگستری ادامه داد: »دو سه روز پیش، پرونده به شعبه 
یک دادسرای امنیت )اوین( ارجاع شد. امروز برای پیگیری پرونده به این شعبه 
رفتم، آنجا هم گفتند که حکم تایید شده، ولی بنا به دلایلی، امکان مطالعه حکم 
دیوان وجود نداشت و قرار شد روز شنبه هفته آینده، مجددا به این شعبه برای 

مطالعه حکم مراجعه کنم.«

درگاه ملی مجوزها اعــام کرد: با وجود اتصال ۴۱۸۳ مجوز )۹۷درصد 
مجوزهای موجود( به درگاه ملی مجوزها، ۲۵ کســب وکار پر درخواســت با 
وجود اعام قبلی اتصال آنها، مجوزشان صادر نمی شود و عاقه مندان ورود به 
این کسب وکارها متاسفانه نم یتوانند برای شروع فعالیت مجوز قانونی دریافت 
کنند. درگاه ملی مجوزهای کشــور ضمن شــرمندگی و پوزش عمیق از همه 
متقاضیان ســرمایه گذاری و عاقه مندان این فعالیت های اقتصادی، قول می 
دهد در اسرع وقت دستگاه های بی مبالات و قانون شکن را مجبور به تمکین 
قانون و صدور مجوز طبق شــرایط اعام شــده کند تا بیش از این نتوانند حق 

سرمایه گذاران را ضایع کنند.

منظور معاون رییس جمهور و رییس ســازمان برنامه و بودجه گفت: در 
سیاســت های کلی تأکید شده اســت بر مهار و تک رقمی شدن تورم در طول 
سال های برنامه بنابراین ما یکی از هدف گذاری هایمان این است که بتوانیم تا 
پایان دوره برنامه تورم را به تدریج به گونه ای کاهش دهیم که در ســال پایانی 
برنامه تورم یک رقمی شود نه و نیم درصد و البته برای اینکه این اتفاق بیفتد باید 
رشد پایه پولی را در بانک ها کنترل کنیم. یکی از دلایل رشد نقدینگی و بالا رفتن 
پایه پولی اضافه برداشت بانک ها از منابع بانک مرکزی است چرا بانک ها اضافه 
برداشت می کنند چرا پایه پولی درصد اضافه برداشت بانک ها رشد می کند یکی 
از دلایلش این است که شاید بانک مرکزی آن ابزارهای لازم، اختیارات کافی را 
برای مقابله با بانک های عماً ناسالم یا بانک های غیر منضبط در اختیار ندارد .

سخنگوی ســازمان امور مالیاتی با اشاره به شناسایی برخی حساب های 
تجاری اینفلوئنسرها و احتمال صدور برگ تشخیص متمم برای آنها گفت: اگر 
این افراد اظهاراتی خاف واقع داشــته باشند مشمول جرایم کتمان درآمد )۱۰ 

درصد جریمه غیر قابل بخشودگی( خواهند شد.

یکشنبه 18 تیر 1402، 20 ذی الحجه1444 ،9 جولای2023، شماره 4249، صفحه

 

سرویس سیاســی - یــک نماینده مجلس 
شورای اسامی بیان کرد: در سخت ترین و بدترین 
شــرایط به نظرم برخورد صادقانه با مردم بهترین 
راهکار اســت و اگر امیدی وجود دارد، در همان 

برخورد صادقانه است.دارند؟

غامرضا نوری قزلجه درباره درباره اظهارات 
برخی مسئولان و تریبون های کشور که دائما توپ 
مشــکات را در زمین مردم می اندازند و یا مردم را 
دعوت به قناعت بیشــتر می کنند،  گفت: در مورد 
اخیر که اظهارات آقای مصباحی مقدم را داشــتیم، 
ایشــان نظرات متفاوتی داده اســت. چندماه قبل 
ایشــان گفتند دولت اصاً برنامــه ای تا حالا نداده 
است و نمی دانیم برنامه اش چیست؟ امروز تمام قد 
دفاع می کند و موضع شان در برابر عملکرد دولت 

مشخص نیست. 
این نماینده مجلس شورای اسامی خاطرنشان 
کــرد: ایــن دلایل و مواردی از این دســت به نظر 
توجیه برای وضعیت نامطلوبی اســت که جریات 
سیاسی حاکم بر کشور درست کرده است. جریان 
سیاسی حاکم که یکدســت هم هست، شرایطی 
را از نظر اقصادی و معیشــتی در کشــور به وجود 
آورده که به هیچ وجه قابل دفاع نیســت. معتقدم 
جای عذرخواهی و تاش برای رفع اشــکالات و 
معضــات این که بگوییم مردم کمتر غذا بخورید 
و مثــل ملت های دیگر باشــید را به نظر هیچ کس 

نمی پذیرد. نماینده بستان آباد با بیان این که نمی دانم 
چرا برخی می خواهند جامعه را عصبانی کنند، اظهار 
داشت: آیا می خواهند مردم از صندوق های رأی قهر 
کنند و به این خاطر مردم را عصبانی می کنند یا نظر 
دیگری دارند؟ من نمی دانم چرا می خواهند مردم 

را با برخی از صحبت ها عصبانی کنند؟
وی با اشاره به ابراز نگرانی دلسوزان از میزان 
مشارکت مردم در انتخابات پیش رو و تاثیر برخی 
اظهارنظرها در این مساله، گفت: مسلم است برخی 
اظهارات و نوع برخورد مســئولان با مشــکات 
و ناکارآمدی هــا فضای اجتماعی کشــور را بدتر 
می کنــد، باید صادقانه با مــردم برخورد کرد، اگر 
طیفی نتوانسته باید با شجاعت بگوید من نتواسته ام 
و توان ما هم همین بود. دیگر عذرهای بدتر از گناه 
چیزی را حل و مبرا نمی کند آن هم از سوی جریانی 
که وضع موجود را رقم زده و به اینجا رسانده است.
نــوری قزلجه بیان کرد: در ســخت ترین و 
بدترین شــرایط به نظرم برخورد صادقانه با مردم 
بهترین راهکار اســت و اگر امیدی وجود دارد، در 

همان برخورد صادقانه است.

سرویس سیاســی - عضو کمیسیون صنایع 
مجلس شورای اسامی با تأیید واردات خودروهای 
کارکرده گفت: قرار نیست این خودروها از محل ارز 
دولتی وارد شود بلکه مردم می توانند با ارزهایی که در 
خانه های خود دارند و تا ۶۰ میلیارد دلار تخمین زده 

می شود، اقدام به واردات کنند.
لطف الله سیاهکلی در پاسخ به پرسشی درباره 
اظهــارات برخی مخالفان تصویــب لایحه واردات 
خودروهای کارکرده که آن را سبب از بین رفتن منابع 
ارزی کشــور می دانند، اظهار داشــت: اگر فردی در 
خارج از کشــور یا در منزل خود ارز دارد، می تواند 
اقدام بــه واردات کند؛ در حال حاضر مردم ایران در 
خانــه های خود بیش از ۶۰ میلیــارد دلار ارز وجود 
دارد؛ مردم می توانند با ارز موجود در خانه های خود، 

خودرو وارد کنند.

وی با طرح این سوال که چرا باید برای واردات 
خودرو از ارز دولتی اســتفاده شــود؟ افزود: دولت 
مکلف به ایجاد رقابت در بازار خودرو است که در دو 
بخش عملی می شــود یکی کیفیت و دیگری قیمت 
خودرو؛ وقتی خودرو در بورس عرضه شــد، قیمت 
برخی مدل های آن به ۳ میلیارد تومان رسید در حالی 

که قیمت واقعی آن ۷۰۰ میلیون تومان بود.
عضو کمیســیون صنایع مجلس ادامــه داد: با 
تصویب لایحه ســاماندهی خودرو در مجلس که به 
اصاح قانون قبلی انجامیــد و واردات خودروهای 
کارکــرده را آزاد کرد، قیمت خودرو ســیر نزولی و 

کیفیت آن سیر صعودی خواهد یافت.
ســیاهکلی با اشاره به اینکه با این اقدام، خودرو 
به قیمت واقعی می رســد نه آن قیمتی که دلال کف 
بازار تعیین می کند، خاطرنشان کرد: به نظر من تعرفه 

واردات خــودروی کارکــرده باید از ۲۰ درصد آغاز 
شــده و حداکثر ۱۰۰ درصد باشــد و هر چه تعداد 
ســیلندر یا قدرت خودرو بالا مــی رود، با توجه به 
افزایش میزان مصرف ســوخت آن، دولت می تواند 
تعرفه گمرکــی واردات را افزایش دهد. وی با تاکید 
بر اینکه ما باید تعرفه گمرکی خودروهای وارداتی را 
به صورت پلکانی افزایش دهیم، افزود: تعرفه گمرکی 
ابزار مناســبی برای حمایت از تولید داخل اســت تا 
خودروســازان بتوانند ارز تهیه کرده وکیفیت تولید 
داخل را ارتقا دهند.عضو کمیسیون صنایع مجلس بیان 
داشت: اگر تعرفه گمرکی واردات خودرو بر اساس 
مصرف بنزین باشــد، بسیار خوب است و می توانیم 
میــزان مصرف بنزین را هــم مدیریت و کنترل کنیم 
خودروهایی که کمتر از ۶ تا ۷ درصد مصرف سوخت 

دارند، باید تعرفه واردات آنها زیر ۳۰ درصد باشد.

نوری قزلجه نماینده مجلس شورای اسلامی:

نمی دانم چرا برخی می خواهند جامعه را عصبانی کنند

عضو کمیسیون صنایع مجلس:

مردم برای واردات خودروی کارکرده از ارز موجود در 
خانه های خود استفاده کنند

ایمن آبادی نماینده پیشین مجلس:

دوران » صحیح است« گذشته، الان زمان 
اقدام و عمل است

ســرویس سیاســی- غامعلی جعفــرزاده 
ایمن آبادی نماینده ادوار مجلس ، در پاســخ به این 
ســوال که رهبری در دیدار با مســئولان قوه قضاییه 
از ضرورت فراهم آوردن آزادی مشــروع صحبت 
کردند. منظور رهبری از آزادی مشــروع چیســت، 
گفــت: در حال حاضر در کف جامعه، خلط مبحث 
شــده و با توجه بــه رفتارهایی که برخی از تندروها 
انجام می دهند، نماد بیرونی کشور به این شکل نشان 
داده می شــود که هیچ آزادی در کشور وجود ندارد. 
بنابراین رهبر انقاب احساس کردند آنچه ما این همه 
برای آن هزینه پرداخت کردیم، نتوانسته جایگاه خود 
را ایفا کند. امیدوارم با تذکر رهبر انقاب ما به نقطه ای 
برسیم که در آن نقطه بتوانیم به آن چیزی که مشروع، 

معقول و منطقی است، دست پیدا کنیم.
وی تصریــح کرد: وقتی کســی حرفی می زند 
و نقــد می کند، نقد او کینه توزانه، خشــونت آمیز و 
براندازانه نیســت بلکه دلســوزانه است، حساب او 
با حساب کســانی که مغرض هستند، فرق می کند. 
فکر می کنم قوه قضائیه باید فضایی را برای کسانی که 
دلسوز هستند، صادقانه به مسائل و مشکات ورود 
پیدا کرده و اشکالات را مطرح می کنند، ایجاد کند که 
بر آن اساس بتوان از این افراد حمایت کرد. در برخی 
موارد به هرکس که حرف می زند ســریع برچسب 
می زنند که شما ضدانقاب و نظام و برانداز هستید. 
فکر می کنم نکته ای که حضرت آقا اشاره کردند نکته 
بسیار خوبی اســت باید اجازه دهند که آزادی های 
مشــروع در زمینه نقد  ســه قوه به صورت منطقی و 
معقول انجام شــود و مردم بتوانند حرف خودشان را 

در قالب این نقادی ها عنوان کنند.
این نماینده پیشــین مجلس در ادامه گفت: هر 
حرف نقدی به معنــای ترویج علیه انقاب، نظام و 
تبلیغ علیه نظام و انقاب نیست. این نقدها، سازنده  
و اصاح گرایانه است و لازمه حرکت یک کشور به 
سمت توسعه است. پذیرش نقد خیلی کم شده است 
و با هر نقدی طاقت ها کم شده و فکر می کنم مخاطب 
بیشتر این حرف، سه قوه هستند که بتوانند سعه صدر 
بیشــتری در قبال این نقادی های افراد دلسوز داشته 
باشــند و سریع بگیر و ببند، بزن و دادگاه را مشاهده 

نکنیم.
وی در پاســخ به این ســوال که لازمه اجرایی 
شــدن و فراهم شدن آزادی مشروع چیست و دولت 
و مجلــس باید چــه اقداماتی انجــام دهند، گفت: 
مقداری گله مندی دارم. بالاخره رهبری در سخنرانی 
اخیرشــان چندین مطلــب را گفتند و مخاطب اول 
این صحبت ها، دولت، قوه قضائیه و مجلس اســت. 
در حــال حاضر آزادی مشــروع یعنی اگر در جایی 

کارگران اعتراضی دارند و به آن اعتراضات رسیدگی 
شود. در دیدار کارگرها با رهبری، ایشان به کارگرها 
گفتند شــما چیزهایی که می گویید خیلی درســت 
اســت، اموال کارخانه را به یغما می برند، شما دل تان 
می ســوزد و جلوی آنها می ایســتید. هنوز وزارت 
کشور نتوانسته فضایی ایجاد کند تا اگر مردم نسبت 
به چیــزی در جهت اهداف انقاب و نظام اعتراض 
دارند بتوانند بیایند آنجا مطرح کنند و این موارد دچار 

اشکال است.
ایمن آبادی تصریح کرد: وزارت کشور و ستاد 
انتخابــات باید بعد از فرمایشــات رهبری جلســه 
بگذارنــد و قوه قضائیه اعام کنــد این تدابیر اتخاذ 
شــده اســت، نمی خواهیم بیانیه بدهند. مجلس در 
کجا گفت من آزادی مشروع را تعریف کرده و قانون 
تصویب کردم؟ دولت بگوید من آزادی مشروع را به 
این شــکل ساماندهی می کنم. هیچ اتفاقی نمی افتد. 
در حــال حاضر ناراحتی مردم این اســت که وقتی 
رهبری موضوعی را مطرح می کند، هر ســه قوه باید 
آب دست شــان است بگذارند زمین و آن صحبت ها 
اجرایی شود. نه آنکه سرشان را تکان بدهند و بگویند 
صحیح است و رد شوند. دیگر دوران »صحیح است« 

گذشته و الان زمان اقدام و عمل است.
وی افــزود: رهبری به دلیــل بانک اطاعاتی 
بزرگ و مجموعه های خبــری که دارند، در جریان 
کف خیابان اســت و دردآور این اســت که سه قوه 
خیلی اعتبار و جدیتی ندارند، بلد نیســتند چه کنند 

یا خســته هستند و توان انجام دادن کاری ندارند. در 
هــر صورت من تا اینجــا اقدامی ندیدم، مردم هم از 
این عدم اقدام دستگاه ها و صرفا صادر کردن اطاعیه 
ناراحت هســتند. مطالبه مردم، اقدام عملی در مقابل 

تذکرات و رهنمودهای رهبری است.
ایمن آبادی در پاسخ به این سوال که چرا رهبری 
در این برهه زمانی مســئله آزادی مشــروع را مطرح 
کردند، گفت: در حال حاضر رهبری شرایط بین الملل 
در داخل و خارج را رصد می کند. چهره ایران بعد از 
ماجرای مرگ مهسا امینی در شرایط بین الملل صدمه 

دید. 
این هم به خاطر  عدم توان مسئولین در هدایت 
ایــن بحران و خاموش کردن این مســأله بود. وقتی 
آقایان توان حل بحران را نداشــتند، بنزین بیشتری 
روی آتش ریختند و بیشــتر مردم را عصبی کردند. 
به همین دلیل چهره جمهوری اســامی آسیب دید. 
رهبــری با توجه به رصدی که انجام می دهند و نقاط 
ضعف را شناسایی می کنند، بر آن اساس رهنمودهای 

خود را اباغ می کنند. 
یکی از آنهــا همین موضوع آزادی مشــروع 
است چراکه چهره ای که از کشور ایران ساخته شده 
این اســت که هیچ آزادی در کشور وجود ندارد. در 
صورتی که می تواند عکس آن باشــد. لازمه  اجرایی 
شدن موضوع این است که سران سه قوا بنشینند و هر 
قوه مستقل در قانون تخصیص قوا، سریع برنامه خود 

را برای اجرای فرامین رهبری اعام کنند.

نماینده پیشین مجلس گفت: در حال حاضر ناراحتی مردم این است که وقتی رهبری موضوعی را مطرح می کند، هر سه قوه باید آب دست شان است بگذارند 
زمین و آن صحبت ها اجرایی شود. نه آنکه سرشان را تکان بدهند و بگویند صحیح است و رد شوند. دیگر دوران »صحیح است« گذشته و الان زمان اقدام و عمل است.

در حــال حاضــر ناراحتی مردم این اســت کــه وقتی رهبری موضوعــی را مطرح 
می کنــد، هر ســه قــوه باید آب دست شــان اســت بگذارند زمیــن و آن صحبت ها 
اجرایــی شــود. نه آنکه سرشــان را تــکان بدهنــد و بگویند صحیح اســت و رد 
شــوند. دیگــر دوران »صحیح اســت« گذشــته و الان زمــان اقدام و عمل اســت.

سرویس سیاسی- وزیر تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی درباره توقف دو 
ســاله اجرای قانــون حمایت از بیمه 
کارگران ســاختمانی گفــت: فرآیند 
طبیعی اش در حال طی شدن است آن 
فرآیند طبیعی اباغ می شود، هرچه که 

قانون شد را ما اجرا می کنیم.
ســید صولت مرتضوی درباره 
توقف اجــرای قانون بیمه از کارگران 
ســاختمانی به مدت دوســال با رأی 
نمایندگان مجلس شــورای اسامی 
گفــت: آن چیزی کــه تبدیل به قانون 
شود، ضمانت اجرا خواهد داشت. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: این 
قانون تصویب شده در فرآیند رسیدگی شورای نگهبان و مجمع است اگر ایرادی به 

قانون گرفته نشود و قانون تائید و اباغ شود حتما ما باید آن را اجرا کنیم.
وی در پاســخ به این ســوال که با این توقف چه اتفاقی خواهد افتاد ، اظهار 
داشت: توقف نیست در واقع فرآیند طبیعی اش در حال طی شدن است آن فرآیند 
طبیعی اباغ می شود، هرچه که قانون شد را ما اجرا می کنیم. اصاحیه ماده ۵ قانون 
بیمه های اجتماعی کارگران ساختمانی که بهمن ماه سال گذشته به تصویب مجلس 
رسید، هجدهم اسفند ۱۴۰۱ از سوی شورای نگهبان تایید و یک هفته بعد جهت 
اجرا اباغ شد. مدتی بعد درخواست دوفوریتی طرح اصاحیه ماده ۵ قانون بیمه 
اجتماعی کارگران ســاختمانی، به منظور حل مشکل پروانه ساختمانی شهرهای 
کوچک و متوسط از سوی نمایندگان امضا شد و محمد رضا پور ابراهیمی - رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس از اعام وصول و در دستور کار قرار گرفتن طرح دو 
فوریتی اصاح قانون بیمه کارگران ســاختمانی برای رفع مشــکل توقف صدور 
پروانه ها در شهرهای کوچک و متوسط خبر داد. به گفته وی، به دلیل اشتباهی که 
در متن نهایی گزارش وجود داشت، نحوه محاسبه صدور پروانه های ساختمانی در 
شهرهای کوچک و متوسط سرسام آور شده و امکان صدور پروانه ها از بین رفته و 
شهرداری ها دچار مشکل شدند لذا با اعام وصول طرح دوفوریتی می توان انتظار 
داشت که مشکل صدور پروانه های ساختمانی بابت حق بیمه کارگران ساختمانی 
در شهرهای کوچک و متوسط حل شود. علی نیکزاد نایب رئیس مجلس نیز اعام 
کرد که مشکل توقف صدور پروانه های ساختمانی در شهرهای کوچک و متوسط 
با اعام وصول دوفوریت طرح برطرف و موضوع بیمه کارگران ساختمانی مرتفع 
خواهد شد اما در ادامه این فرایند نمایندگان مجلس در جلسه یکشنبه چهارم تیر 
ماه در حال بررســی گزارش کمیســیون اجتماعی و درخواست دو فوریتی طرح 
اصاحیه ماده ۵ قانون بودند که پیشــنهادی برای اصاح کل ماده ۵ از سوی یکی 
از نمایندگان مطرح شد تا هم کارگران ساختمانی متضرر نشوند و هم ساخت و 
سازها تعطیل نشود. این پیشنهاد موجب شد تا نمایندگان مجلس در مصوبه ای به 
توقف اجرای قانون بیمه های اجتماعی کارگران ساختمانی مصوب سال ۱۴۰۱ به 
مدت دو ســال رأی دادند در حالی که پیشتر در جلسه علنی ۱۷ اردیبهشت ماه به 
دوفوریت آن رأی داده بودند. بر این اساس نمایندگان مقرر کردند که ماک، قانون 
مصوب سال ۱۳۹۳ باشد و در مدت توقف ماده ۵ قانون بیمه های اجتماعی کارگران 

ساختمانی اصاحیه ۱۶ آذر ۱۳۹۳ لازم الاجرا باشد.

سرویس سیاسی- رئیس کمیسیون اصل نود مجلس گفت: از هر دستگاهی 
می پرسیم چرا به وظیفه خود در قانون هوای پاک عمل نکردید، می گویند اعتبارات 

پرداخت نشده است.
در بخشی از این گزارش آمده است: عدم اجرایی شدن تمام و کمال احکام 
قانون هوای پاک منجر شد که به عنوان مثال در کانشهر تهران، مطابق اعام سازمان 
حفاظت محیط زیست تعداد روز های پاک )از ابتدای سال ۱۳۹۹ تا ۱۸ دی ماه همان 
ســال( از ۱۵ روز به ۲ روز در همان بازه زمانی در ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ تقلیل پیدا 
کند. بارزتر اینکه در سال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ طبق اعام ایستگاه های سنجش کیفی 
هوای سازمان حفاظت محیط زیست، روز های بسیار ناسالم و خطرناک تا نیمه دی 
ماه ثبت نشــده اســت؛ در حالی که در سال ۱۴۰۱ تا ۱۸ دی ماه، مجموعاً ۴ روز در 
شــرایط ویژه بحرانی و فوق بحرانی قرار گرفتیم. اگر تعداد روز های ناسالم برای 
گروه های حساس را در همین بازه زمانی )یعنی ۱ فروردین تا ۱۸ دی ماه( از سال 
۱۳۹۹ تا ۱۴۰۱ بررسی کنیم می بینیم این تعداد از ۸۹ روز به ۱۱۵ روز افزایش پیدا 
کرده و شرایط ناسالم برای تمامی گروه ها هم از ۸ روز در سال ۱۳۹۹ به ۲۴ روز در 
سال ۱۴۰۱ رسیده است که نشان دهنده اوج بحران است. نصراله پژمان فر رئیس 
کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسامی درباره موانع اجرا شدن قانون هوای پاک 
گفت: مهمترین مسئله اجرا نشدن قانون هوای پاک جدی نگرفتن موضوع از سوی 
مسئولان تراز اول و سازمان برنامه و بودجه است. وی اظهار کرد: سازمان برنامه و 
بودجه اگر اعتبارات این موضوع در بخش های مختلف را بدهد ما به عنوان دستگاه 
ناظر از هر کدام مطالبه گری می کنیم. پژمان فر بیان کرد: ما الان به هر دســتگاهی 
مراجعه می کنیم و می پرسیم چرا وظیفه قانونی خود را انجام ندادید می گویند آن 
اعتباراتی که برای ما پیش بینی شــده، پرداخت نشده است. نماینده مردم مشهد و 
کات در مجلس تصریح کرد: مجلس قانون هوای پاک را پیگیری می کند و سازمان 
برنامه و بودجه باید حتما اعتبارات را تخصیص دهد، چون امروز حیات و سامتی 
مردم به شدت در گروی قانون هوای پاک است و این قانون باید اجرایی شود. رئیس 
کمیسیون اصل نود مجلس گفت: از سال ۹۶ قانون هوای پاک روی زمین مانده و 
ما دیگر نمی گذاریم به این صورت بماند و هر دســتگاهی در اجرای قانون هوای 
پاک کوتاهی کند آن را به دستگاه قضایی معرفی می کنیم و انتظارمان این است که 
دستگاه قضایی با افراد برخورد جدی کند، چون موضوع سامتی آحاد مردم مطرح 
است. پژمان فر درباره سوزاندن مازوت در نیروگاه ها اظهار کرد: همه مسائل اجرا 
نشدن قانون هوای پاک به بودجه برنمی گردد و بخشی از آن به دستگاه های دیگر 
مربوط است، اما وقتی ما اعتبار نداریم که خط لوله گاز را در کشور تکمیل کنیم یا 
در تولید گاز اعتبارات لازم را نداریم که تولید آن جوابگوی نیاز خانگی و نیروگاه ها 

باشد ناچاریم بپذیریم که مازوت مصرف شود که این باز به اعتبارات برمی گردد.

سرویس سیاسی- سخنگوی کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توسعه گفت: 
بررسی برنامه هفتم توسعه مستلزم توجه به منابع و مصارف کشور است که دولت 
باید جدول آن را به مجلس ارائه دهد. محسن زنگنه درباره عدم تحقق برنامه های 
قبلی توســعه کشــور، اظهار داشت: یکی از دلایل اصلی محقق نشدن برنامه های 
قبلی توســعه کشــور آن است که در زمان بررسی و تصویب آن ها به منابع مالی و 
ظرفیت های کشور توجه نشــده است. وی بیان کرد: بعضاً در برنامه های توسعه 
کشــور یکســری اهداف می آید اما میزان منابع و ظرفیت های کشور مورد توجه 
قرار نمی گیرد. برای مثال، دولت در لایحه برنامه هفتم توســعه مصوب کرده که 
باید روزانه ۲۰ میلیون لیتر به ظرفیت تولید بنزین کشور اضافه کنیم، اما توضیح داده 
نشده که منابع این کار چقدر می شود. سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم 
توسعه تصریح کرد: دولت باید جداول منابع و مصارف لایحه برنامه هفتم توسعه 
را به طور کامل به مجلس ارائه دهد که قرار اســت این کار را انجام دهد. توجه به 
منابع و مصارف برنامه هفتم اهمیت زیادی دارد و ما باید متناسب با منابع و مصارف 

کشور افق ها و برنامه های کشور در پنج سال آینده را بیاوریم. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مطرح شد؛

واکنش وزیر کار به توقف ۲ ساله اجرای 
قانون بیمه کارگران ساختمانی

پژمان فر مطرح کرد؛

نبود اعتبارات، مانع اصلی اجرا شدن 
قانون هوای پاک

جدول منابع و مصارف برنامه هفتم 
توسعه به مجلس ارائه شود


